
  

        Kh 3.2.2025  
Valtuusto 10.2.2025  

 
 
 
 

VALTUUSTOALOITTEET JA NIIDEN JOHDOSTA SUORITETUT TOIMENPITEET VUONNA 2024 
 
Aloitteen ajankohta ja tekijät Aloitteen sisältö Käsittely/toimenpiteet 

30.3.2021 § 31 
Keskustan valtuustoryhmä 

Kotimaisen energian käyt-
töönotto Tammelan kunnas-
sa 

Kunnanhallitus 26.4.2021 § 111  
Kunnanhallitus päätti lähettää valtuustoaloitteen tekniselle johtajalle valmiste-
luun. 
Aloitteen käsittely on kesken 
 

31.5.2021 § 46 
SDP:n valtuustoryhmä 

Koulukeskuksen ns. uuden 
osan säilyttämiseksi ja Kir-
konkylän esiopetuksen siir-
täminen tähän osaan. 

Kunnanhallitus 14.6.2021 § 155  
Kunnanhallitus päätti lähettää valtuustoaloitteen johtoryhmään. Valmisteluun 
tulee sisällyttää lausunnot tekniseltä lautakunnalta ja sivistyslautakunnalta. 
 
Tekninen lautakunta 8.6.2023 § 23   
Tekninen lautakunta totesi, että koulukeskuksen uusimman osuuden säästämi-
sessä voidaan saavuttaa säästöjä toiminnallisesti ja taloudellisesti, mutta tämä 
edellyttäisi koko Norrintien varhaiskasvatuksen keskittämistä samalle alueelle 
yhtenäiskoulun kanssa. 
 
Sivistyslautakunta 14.6.2023 § 47 
Päiväkoti Taikatassun esiopetus ja sitä täydentävä varhaiskasvatus siirtyy uu-
teen yhtenäiskouluun suunniteltuun esiopetuksen tilaan, jolloin koulukeskuksen 
uudempaa osaa ei tarvita esiopetuksen käyttöön. Koulukeskuksen uudempaa 
osaa ei kunnosteta varhaiskasvatukselle, koska tilamuutokset olisivat merkittä-
vät ja riittämättömät. 
 
 

  



  

  Kunnanhallitus 18.12.2023 § 230 
Tekninen palvelualue pyysi arkkitehti Joni Lindbergiltä lausuntoa yhtenäiskoulun 
nykyisen, v. 2002 rakennetun osan säilyttämisestä ja muuttamisesta päiväkoti-
käyttöön. Yhteenvetona arkkitehti toi esiin, että vuonna 2002 rakennetun raken-
nusosan säilyttäminen yhtenäiskoulun kiinteistöllä ei muodostaisi toiminnallisuu-
den tai arkkitehtuurin osalta yhtenäistä kokonaisuutta ja nämä rakennukset eivät 
olisi keskenään yhteensopiva tai käytettävyydeltään toisiaan täydentävä. 
 
Saneerausta uudisrakentamisen vaihtoehtona tarkasteltiin myös jo 2021 arkki-
tehti Mikko Uotilan kanssa, kun uuden yhtenäiskoulun rakentamispäätöstä teh-
tiin. Yhteenvetona selvityksessä todettiin korjausrakentamisen vaativan päättäjil-
tä erityisesti uskallusta. Yhteenvedossa tuotiin esiin saneerauksen ja uudisra-
kentamisen lopputuloksien kustannuksien verrattavuutta, jotka peruskorjausta-
soisessa saneerauksessa ovat hyvin lähellä toisiaan. Huomioitavaa on, että kor-
jausrakentamisen lopputulos ei kuitenkaan vastaa tehokkuudeltaan uudisraken-
tamisen vaihtoehtoa.    
 
Tekninen toimiala päivitti 27.11.2023 kustannusarvion saneerausvaihtoehdon 
osalta yhdessä rakennuttajakonsultin Veli-Matti Hokkasen kanssa. Kustannus-
arvion osalta teknisen lautakunnan 8.6.2023 pidetyssä kokouksessa esitetyt 
arviot ovat edelleen linjassa nyt saatuun päivitykseen, jossa yli kahden miljoo-
nan kustannusarvio ei pidä vielä sisällään ratkaisun edellyttämiä maa-alueiden 
hankintoja. Maa-alueiden hankinta on välttämätön leikkialueeksi suunnitellulle 
piha-alueelle jäävän 1000m2 rakennuksen sekä sen asiakkaiden (varhaiskasva-
tuksen) edellyttämien uusien leikkialueiden toteutuksesta. 
 
Taloudelliset vaikutukset kunnalle tulisivat olemaan isot. Kokonaiskustannusten 
arvioidaan olevan vuosien 2024-2026 aikana noin 3.000.000 euroa. Kunnalla ei 
ole varauduttu taloudellisesti (varaus) uusiin investointeihin, joten investointi 
rahoitettaisiin kokonaan lainalla. Tällä hetkellä kunnassa investoidaan ennennä-
kemättömän paljon, mikä tulee jo entisestään rasittamaan kunnan taloutta mer-
kittävästi sekä lisäämään lainarahoituksen määrää. Tämän investoinnin koko-
naisrahoituskustannus olisi noin 4,2 miljoonaa euroa, kun korkojen osuus laske-
taan. 
 

  



  

  Huomiotta ei voi myöskään jättää koulun henkilökunnan työterveydenhuoltoon 
toimittamaa oirekyselyä sisäilman osalta. 
 
Kunnanhallitus esitti valtuustolle, että valtuusto katsoo aloitteen loppuun käsitel-
lyksi. 
 
Valtuusto 18.3.2024 § 9 
Valtuusto hyväksyi selostusosan mukaisen lausunnon valtuustoaloitteeseen ja 
totesi aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

31.5.2021 § 47 
SDP:n valtuustoryhmä 

Yrittäjämyönteinen kunta Kunnanhallitus 14.6.2021 § 157  
Kunnanhallitus lähetti valtuustoaloitteen kunnanjohtajalle valmisteluun. 
 
Aloitteen käsittely on kesken 
 

15.11.2021 § 97 
Meidän Tammelan valtuus-
toryhmä ja Minna Nissilä ja 
Maija-Stiina Rahkonen 

Taloushallinnon järjestel-
mien kartoitus 

Kunnanhallitus 29.11.2021 § 360  
Kunnanhallitus lähetti valtuustoaloitteen talous- ja hallintojohtajalle valmisteluun. 
 
Kunnanhallitus 9.10.2023 § 174 
Nykyisestä järjestelmästä ja sen toiminnallisuuksista on keskusteltu toimialojen 
kanssa ja keskusteluissa on noussut esiin järjestelmän vanhanaikaisuus, hitaus 
ja hankalakäyttöisyys, hinnoittelumalli ja järjestelmästä puuttuvat nykyaikaiset 
toiminnallisuudet. Erityisesti budjetoinnin, laskutuksen, ostolaskujen käsittelyn ja 
raportoinnin osalta on tunnistettu tarve saada toiminnallisempi järjestelmä. Li-
säksi nykyisen ohjelmistotoimittajan tukipalveluiden taso on heikkoa. 
 
Talouspalvelut aloitti markkinavuoropuhelut taloushallinnon järjestelmätoimitta-
jien kanssa loppuvuodesta 2022 ja markkinavuoropuheluita on jatkettu vuonna 
2023. Keskusteluja käytiin eri toimittajien kanssa ja tutustuttiin eri toimijoihin ja 
markkinoilla oleviin ratkaisuihin. Markkinavuoropuheluista kävi ilmi, että markki-
noilla on tarjolla kuntasektorille nykyaikaisia, toiminnoiltaan parempia, helppo-
käyttöisiä ja pitkälle automatisoituja ratkaisuja SaaS-palveluna. 

  



  

  Nykyinen ohjelmisto on asennettu kunnan palvelimelle. SaaS-palvelun edut: 
SaaS-ratkaisulla vältetään palvelinasennukset ja toimittaja vastaa mm. ohjelmis-
ton ylläpidosta, päivityksistä ja tietoturvasta. Selainpohjaista ohjelmistoa on 
mahdollista käyttää monilla eri laitteilla, riippumatta ajasta ja paikasta. SaaS-
palvelu on myös kustannustehokkain tapa ottaa uusi ohjelmisto käyttöön. 
 
Edellä mainittuihin asioihin perustuen talouspalvelut aloittivat uuden taloushal-
linnon järjestelmän hankintaprosessin. Ohjelmiston vaatimusmäärittely ja laadun 
arviointi valmisteltiin yksityiskohtaisesti ja tukipalveluista ja palveluhallinasta 
tehtiin erillinen kuvaus. Hankintaprosessissa on ollut tukena ulkoinen hankinta- 
konsultti. Hankinta on EU-kynnysarvon ylittävä palveluhankinta ja hankintame-
nettelynä käytetään avointa menettelyä. Hankinnassa noudatetaan lakia julkisis-
ta hankinnoista 1397/2016. Hankintailmoitus on julkaistu sähköisesti Cloudia-
hankintajärjestelmässä ja Hilma hankintailmoitukset.fi sivustolla 22.9.2023. 
 
Kunnanhallitus päätti palauttaa asian valmisteluun. 
 
Kunnanhallitus 18.12.2023 § 229 
Kunnanhallitus esitti valtuustolle, että se hyväksyy selostusosan mukaisen lau-
sunnon valtuustoaloitteeseen ja toteaa valtuustoaloitteen loppuun käsitellyksi. 
 
Valtuusto 18.3.2024 § 8 
Valtuusto hyväksyi selostusosan mukaisen lausunnon valtuustoaloitteeseen ja 
totesi aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

31.1.2022 § 14 
Tammelan Keskusta, Ko-
koomus, Perussuomalaiset, 
Meidän Tammela, Vihreät ja 
Kristillisdemokraatit 

Selvitetään varhaiskasva-
tuksen palveluverkon tar-
peet koko kunnan alueella 
suhteessa uuteen yhtenäis-
kouluhankkeeseen 

Kunnanhallitus 21.2.2022 § 71  
Kunnanhallitus päätti ohjata valtuustoaloitteen varhaiskasvatuspäällikölle, sivis-
tystoimenjohtajalle ja tekniselle johtajalle valmisteltavaksi. 
 
Kunnanhallitus 18.12.2023 § 231 
Väestöennusteiden mukaiset lapsimäärät 
Tammelan varhaiskasvatuksen osallistumisaste on noussut viimeisten vuosien 
aikana, tätä on myötävaikuttanut kaksivuotisen esiopetuksen kokeilu ja maksut-
toman varhaiskasvatuksen alkaminen. Elokuussa 2023 alkavalla kaudella kaikki 
6-vuotiaat esioppilaat ovat ilmoittautuneet esiopetukseen. Viisivuotiaista  

  



  

  varhaiskasvatuspalveluiden piisissä on 96 prosenttia, neljävuotiaista 95 prosent-
tia ja kolmevuotiaista 87 prosenttia. Heistä suurin osa on päiväkodissa. Perhe-
päivähoitoon ja päiväkodin pienempien lasten ryhmiin sijoittuvista lapsista var-
haiskasvatuspalveluiden piirissä on kaksivuotiaista 76 prosenttia ja yksivuotiais-
ta 53 prosenttia. Kuntaan muuton ja maahanmuuton vaikutukset näkyvät Tam-
melassa. 
 
Tammelan varhaiskasvatuspaikkojen nykytila 
Tammelan varhaiskasvatuspaikat muodostuvat perhepäivähoitajista ja kolmesta 
päiväkodista. Perhepäivähoitajia on yhdeksän, päiväkoteja on kolme. Portaan 
päiväkoti toimii yhteistyössä koulun kanssa. Päiväkoti Taikatassun ryhmät ja-
kaantuvat kolmeen samassa pihapiirissä sijaitsevaan kiinteistöön ja metsäryh-
mään, joka sijaitsee liikuntapuiston kota-alueella. 
 
Varhaiskasvatuksen ryhmäkoot on lailla säädetty. Perhepäivähoitajalla voi olla 
lain mukaan neljä alle kouluikäistä lasta ja yksi osa-aikainen esioppilas tai koulu-
lainen. Päiväkodin ryhmien muodostamiseen vaikuttaa lasten ikä. Alle kolme-
vuotiaita ryhmässä voi olla 12 ja yli kolmevuotiaita 21 kolmella työntekijällä. Esi-
opetusryhmässä ja osa-aikaisessa ryhmässä voi olla 13 osa-aikaista yhdellä 
työntekijällä. Vuorohoitoa järjestetään klo 18-6 välisenä aikana Tammitarhan 
päiväkodissa, jonka sijainti on maantieteellisesti keskeinen ja päiväkodissa on 
puitteet kaikkien ikäryhmien varhaiskasvatukselle. Lakisääteisesti laskettuna 
perhepäivähoidossa on yhteensä 36 paikkaa ja päiväkodeissa 226 paikkaa. 
Päiväkodin paikkojen määrään vaikuttaa ryhmien muodostaminen mm. lapsen 
ikä ja tuen hallintopäätökset. Lapsia on kirjoilla varhaiskasvatuksessa 231. 
 
Uuden yhtenäiskoulun vaikutus varhaiskasvatuksen palveluverkkoon 
Uusi yhtenäiskoulu vaikuttaa Kirkonkylän alueen varhaiskasvatus- ja esiopetus-
paikkoihin. Uuteen yhtenäiskouluun on varattu tilat kahdelle esiopetusryhmälle. 
Yhteen esiopetusryhmään voidaan enimmillään sijoittaa 20 esioppilasta erityi-
nen tuki huomioiden, jolloin uusiin tiloihin voidaan sijoittaa yhteensä 40 esioppi-
lasta. Väestöennusteen mukaan Kirkonkylän esiopetuksen oppilasmäärä elo-
kuussa 2024 on 27 kuusivuotiasta esioppilasta ja vuonna 2025 28 esioppilasta. 
Mikäli esiopetus laajenee vuoden 2025 jälkeen kaksivuotiseksi, esioppilaiden  

  



  

  määrä kasvaa yhdellä ikäluokalla. Tällä hetkellä näyttää sille, ettei kahden ikä-
luokan esiopetus mahdu uuteen yhtenäiskouluun, vaan viisivuotiaat jäisivät päi-
väkodille. Suurimmalle osalle esioppilaista varataan täydentävän varhaiskasva-
tuksen paikka, joka on lapsen esiopetusryhmässä. 
 
Päiväkoti Taikatassun siirtymisvaihtoehto nykyisen Koulukeskuksen ala-
koulun tiloihin 
Päiväkoti Taikatassun toiminnan siirtäminen Norrintieltä uuden yhtenäiskoulun 
pihapiiriin nykyisiin alakoulun tiloihin mahdollistaisi perheille varhaiskasvatus- ja 
perusopetuspalvelut samassa pihapiirissä. 
 
Alakoulun tiloihin olisi mahdollista sijoittaa kolme tai neljä varhaiskasvatuksen 
ryhmää 1-5-vuotiaille, mutta näyttää sille, ettei tilat riitä ryhmien tarpeisiin. Kou-
lukeskuksen uusimman osan käyttö varhaiskasvatusyksikkönä edellyttäisi laajaa 
remontointia, koska kiinteistöön pitäisi tehdä lisää sisäänkäyntejä, eteistiloja 
sisä- ja ulkovarusteille, jakelukeittiö ja ruokailutila pienemmille, lepotiloja sänkyi-
neen sekä leikkitiloja lapsiryhmille sisällä ja ulkona. Ulkopiha edellyttää myös 
riittävän suurta varastoa kesä- ja talvivälineille sekä rattaille. Myös ilmanlaatu 
tulisi tarkistaa.  Edellä mainitut seikat huomioon ottaen näyttää sille, ettei koulu-
keskuksen uusimman osan tilat riitä varhaiskasvatuksen tarpeisiin. 
 
Kunnanhallitus esitti valtuustolle, että se merkitsee tiedoksi annetun selvityksen 
ja päättää katsoa valtuustoaloitteen loppuun käsitellyksi. 
 
Valtuusto 18.3.2024 § 10 
Valtuusto hyväksyi selostusosan mukaisen lausunnon valtuustoaloitteeseen ja 
totesi aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

30.5.2022 § 42 
SDP:n valtuustoryhmä ja 
Suomen Kristillis-
demokraatittien valtuutettu 
Susanna Peltonen 

Seutukunnallisen maahan-
muuttajaneuvoston tai mo-
nikulttuurisuusneuvoston 
perustaminen 

Kunnanhallitus 6.6.2022 § 170  
Kunnanhallitus lähetti valtuustoaloitteen johtoryhmälle valmisteltavaksi. 
 
Aloitteen käsittely on kesken 
 

  



  

13.11.2023 § 40 
Keskustan valtuustoryhmä 

Kaikki avustushakemukset, 
sidonnaisuusilmoitukset ym. 
kaavakkeet tulee olla saata-
villa sähköisesti kunnan ko-
tisivuilta 

Kunnanhallitus 27.11.2023 § 216 
Kunnanhallitus lähetti valtuustoaloitteen hallinto- ja kehittämispalveluiden val-
misteltavaksi.  
 
Kunnanhallitus 7.10.2024 § 166 
Valtuustoaloitteen johdosta selvitettiin, millaisissa muodoissa eri toimialojen lo-
makkeita on olemassa kunnan verkkosivuilla. Selvityksen mukaan lomakkeita 
on sähköisenä, Word -muodossa, Excel -muodossa sekä tulostettavassa PDF-
muodossa. Varhaiskasvatuksessa ja opetuksessa osa lomakkeista on myös 
Wilma -järjestelmässä, joka on opetuksen ja oppimisen oma alusta. Sähköisiä 
lomakkeita on käytössä mm. ePalvelun kautta. Viimeisimpänä palveluna on 
sähköistetty asunnonhaku, jota koskeva hakemus on täytettävissä Kodia asun-
tovuokrauksen järjestelmässä. Kunnan myöntämiä avustuksia koskevat haku-
lomakkeet siirrettiin vuoden 2024 alussa Webropol -pohjaisiksi, samoin myös 
muita lomakkeita on kuluneen vuoden aikana laadittu Webropolilla. 
 
Kunnan verkkosivujen kilpailutus on käynnistymässä. Uusien verkkosivujen 
luomisessa on otettava huomioon sähköiset palvelut myös sen vuoksi, että halli-
tusohjelmassa yhtenä tavoitteena on sähköisen asioinnin osuuden nostaminen 
ja digitaalisen asioinnin tekeminen ensisijaiseksi niiden asiakkaiden kohdalla, 
joille se on mahdollista. Sähköistä asiointia konkretisoi mm. se, että nykyisen 
hallituskauden aikana käynnissä on sähköistä tiedoksiantoa koskeva lainsää-
däntöhanke. Kyseinen laki tullee voimaan vuoden 2026 alusta lukien. 
 
Verkkosivujen osalta kehitettävää on myös yhtenäisyyden osalta siinä, että jo-
kaisen toimialan lomakkeet olisivat helposti löydettävissä, mielellään yhdestä 
kohdasta toimialoittain jaoteltuna. 
 
Kunnanhallitus esitti valtuustolle, että valtuusto hyväksyy selostusosan mukai-
sen lausunnon valtuustoaloitteeseen ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 
Valtuusto 11.11.2024 § 40 
Valtuusto hyväksyi selostusosan mukaisen lausunnon valtuustoaloitteeseen ja 
totesi aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

  



  

11.12.2023 § 51 
Tammelan perussuomalais-
ten valtuustoryhmä 

Yli 65-vuotiaiden tammela-
laisten käyntimaksun tuke-
mista Forssan vesihelmi-
uimalassa. 

Kunnanhallitus 18.12.2023 § 233 
Kunnanhallitus lähetti valtuustoaloitteen hyvinvointikoordinaattorin sekä liikunta- 
ja nuorisopäällikön valmisteltavaksi.  
 
Aloitteen käsittely on kesken 
 

11.12.2023 § 51 
Tammelan perussuomalais-
ten valtuustoryhmä 

Ryhmäpuutarha-alueen ra-
kentamista palstaviljelyn 
mahdollistamiseksi Tamme-
lan keskustassa 

Kunnanhallitus 18.12.2023 § 232 
Kunnanhallitus lähetti valtuustoaloitteen teknisten palveluiden valmisteltavaksi.  
 
Aloitteen käsittely on kesken 
 

10.6.2024 § 24 
SDP:n valtuustoryhmä 

Mikäli valtio toteuttaa koulu-
tusleikkauksen, Tammela 
varmistaa riittävällä tuella 
maksuttoman toisen asteen 
koulutuksen oppimateriaalit 
Tammelalaisille yli 18-
vuotiaille nuorille, kunnes 
toisen asteen tutkinto on 
suoritettu (lukio, ammattitut-
kinto) ja selvitämme kunta-
na, voimmeko vedota halli-
tukseen asian käsittelyn täs-
sä vaiheessa niin, että kou-
lutusleikkaus perutaan asian 
jatkovalmisteluissa. 

Kunnanhallitus 17.6.2024 § 118 
Kunnanhallitus lähetti valtuustoaloitteen sivistysjohtajalle valmisteltavaksi.  
 
Aloitteen käsittely on kesken 
 

23.9.2024 § 32 
Keskustan, Kristillisdemo-
kraattien KD, Tammelan ko-
koomuksen, Tammelan pe-
russuomalaisten, Tammelan 
Vihreiden, Meidän Tamme-
lan ja Tammelan sosiaali-
demokraattien valtuusto-
ryhmät 

Valtuustoaloite Tammelan 
terveysaseman kiinteistön 
käytöstä jatkossa 

Kunnanhallitus 7.10.2024 § 167 
Kunnanhallitus päätti lähettää valtuustoaloitteen kunnanjohtajalle ja toimialajoh-
tajille valmisteltavaksi. 
 
Aloitteen käsittely on kesken 

  



  

11.11.2024 § 41 
SDP:n valtuustoryhmä 

Ikäihmisten saunakuljetus-
ten jatkaminen kunnan oma-
na toimintana 

Kunnanhallitus 16.12.2024 § 220 
Kunnanhallitus päätti lähettää valtuustoaloitteen hyvinvointikoordinaattorille val-
misteltavaksi.  
 
Aloitteen käsittely on kesken 
 

 
          
          

    


